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1. Godkendelse af dagsorden 

 
Indstilling 

Det indstilles: 

• At styregruppen godkender dagsordenen. 

 
Beslutning: 

• Styregruppen godkendte dagsordenen 

  



2. Rammeaftale 2025-2026: Status og implementeringsplan 

Resume: 

På styregruppemødet 11/10 blev rammeaftale 2025-2026 og herunder de 3 fokusområder drøftet bl.a på 

baggrund af kick-off-møde 31/5 og direktør- og chefmøde 4/10 samt øvrige drøftelser i regi af 

udviklingsgruppen, netværksgrupperne og tovholdergrupperne for fokusområde 2 og 3 

Efterfølgende er den endelige rammeaftale 2025-2026 udarbejdet og behandlet i K17 og KKR i november 

samt godkendt i 13 af de 17 kommuner i november-december. De resterende 4 kommuner behandler 

rammeaftale 2025-2026 i januar 2025, grundet mødekalenderen for udvalg og byråd.  Rammeaftale 2025-

2026 sendes til Socialstyrelsen primo januar med forbehold for de 4 kommuners godkendelse i januar. 

Indstilling: 

Det indstilles:  

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning. 

• At styregruppen drøfter den videre proces og tidsplan ift. implementering af rammeaftalens 

fokusområder og herunder ift. afholdelse af tema/dialogmøder i 2025  

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• Arbejdet med implementering af fokusområde 2 og 3 er knap så langt som ift. fokusområde 1 

• Ift. fokusområde 2 og 3 skal fastlægges endelig organisering, proces og tidsplan 

• Region Sjælland bidrager med repræsentanter til arbejdet med fokusområde 2 og 3  

• Allerede eksisterende og igangværende projekter inddrages i arbejdet: F.eks. ift. fokusområde 2 

inddrages STIME?, botilbudslæger, sundhedstjek på botilbud, dobbeltdiagnoser 

• Ift. fokusområde 3 er først fokus på plejefamilier og behandlings-og specialundervisningstilbud  

• Ift. fokusområderne 2 og 3 kan også rekrutteres og indhentes viden fra de faglige netværksgrupper 

• Der var enighed om at arbejdet med fokusområde 2 og 3 og herunder ift. tovholderne skal have 

præcis de (frie)rammer der er brug for og som ønskes. 

•  Der blev fremført ønske om kommissorier og præcisering af opgaven ift. fokusområde 2 og 3 samt 

tidsplan. 

• Der var enighed om at rammeaftalens beskrivelse af fokusområderne udgør de overordnede 

kommissorier for arbejdet og at opgaven yderligere præciseres og operationaliseres i 

projektgrupperne under de enkelte fokusområder 

• Der var enighed om at fokusområde 2 og 3 er mere nationalt båret og mere praksisnært 

• Region Sjælland vender tilbage med forslag til regionale repræsentanter og herunder fra 

psykiatrien som kan indgå i arbejdet med fokusområde 2 og 3 

• Samlet var der enighed om at give frie rammer til tovholderne for fokusområde 2 og 3 og at 

tovholderne informerer, inddrager og beder om assistance etc. 

• Der er forsøgt at skabe ejerskab til fokusområderne på løbende direktør- og chefmøder i 2024 er 

afholdt 5 møder), men der er desværre nogle kommuners direktører og chefer som ikke har været 

tilstrækkeligt til stede på møderne og herunder er oplevelsen at særligt cheflaget har manglet 

• Det blev aftalt at der følges op ift. de kommuner som ikke har deltaget tilstrækkeligt og herunder 

også via opfølgning i K17 regi jf. at KKR har besluttet at arbejdet skal prioriteres. 

• Der er planlagt 4 direktør og chefmøder i 2025 



Baggrund: 

Status for rammeaftale 2025-2026 er at den pr. medio december 2024 jf. behandling i KKR og de fleste 

kommuner de facto må betegnes som godkendt og i forlængelse heraf er 13/12 afholdt direktør- og 

chefmøde om implementering af rammeaftalens fokusområder i 2025-2026 (se slidesæt i bilag) 

For rammeaftalens fokusområde 1 Rette indsatser og tilbud til borgeren – indhold, kvalitet, tid, pris 

(Udviklingsprogram: De 3 fælles kommunale principper) varetages implementeringsarbejdet i regi af 

udviklingsgruppen som fortsætter som implementeringsgruppe for udviklingsprogrammet. 

For rammeaftalens fokusområde 2:Styrket sektorsamarbejde om borgere på socialpsykiatri- og 

handicapområdet  og fokusområde 3:. Øget trivsel blandt børn og unge – styrket indsats & forebyggelse, 

varetages implementeringsindsatsen i regi af styregruppen og herunder er nedsat to tovholdergrupper med 

styregrupperepræsentanter og fagchefer  (jf. den nye organisering i slidesæt i bilag og under punkt 7. 

orientering). Tovholdere for fokusområde 2 om styrket sektorsamarbejde er  styregruppens repræsentanter 

fra Næstved, Køge og Region Sjælland, mens tovholdere for fokusområde 3 om børn og unges trivsel er 

styregruppens repræsentant fra Solrød samt udvalgte fagchefer. 

Det forventes at kommunerne snarest inviteres til de årlige kommunemøder mellem tilsynskommuner og 

Socialtilsyn Øst 2025 og herunder også med mulighed for drøftelser med afsæt i de fælleskommunale 

principper 

Se bilag for rammeaftale 2025-2026 og materiale fra direktør og chefmøde om implementering 13/12-2024 

På mødet gives en indledende orientering på baggrund af resultaterne af drøftelserne på direktør og 

chefmødet 13/12-2024.  

Bilag:  

• Rammeaftale 2025-2026 

• Halvdagsseminar for direktør og chefer om implementering af rammeaftale 2025-2026 13/12-2024 

  

https://www.rs17.dk/rammeaftalen/rammeaftale-2025-2026/
https://www.rs17.dk/arrangementer/halvdagsseminar-for-direktor-og-chefer-om-implementering-af-rammeaftale-2025-2026-13-12-2024/


3. Takster, standardkontrakter og principper: Håndtering af trepartsmidler  

Resume:  
Flere kommunale og regionale leverandører har varslet takststigninger udover P/L på 4% med henvisning til 
øgede omkostninger grundet trepartsmidler på det offentlige overenskomstområde i forbindelse med OK 
24. Endelig har også nogle private leverandører varslet takststigninger med henvisning til OK 24. Private 
leverandører er som udgangspunkt ikke omfattet, men kan vælge at tiltræde overenskomsten   
Håndtering af trepartsmidlerne er drøftet i økonomigruppen og standardkontraktgruppen ift. anbefalinger   
til hvordan man skal forholde sig dels som sælger af offentlige tilbud og dels som køber ift. både private og 
offentlige tilbud og herunder ift. det fælleskommunale princip om indberetning af takststigninger over 5%. 
Derudover er KL kontaktet og der er også indhentet erfaringer fra de øvrige rammeaftalesekretariater 
 
Indstilling: 
Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning. 

• At styregruppen drøfter sagen samt beslutter anbefalinger til kommunerne og herunder om der 
administrativt skal sættes en anden grænse for indberetning til Socialtilsynet end de 5% takststigning 

 
Beslutning: 

• Styregruppen besluttede i første omgang at give anbefalinger ift. hvordan man skal forholde sig som 
køber af private tilbud og herunder ift. det fælleskommunale princip om indberetning af takststigninger 
over 5% til Socialtilsyn Øst.   

• Mht. anbefalinger om hvordan man skal forholde sig ift. offentlige tilbud besluttede styregruppen 
besluttet at det kræver yderligere overvejelser. 

• På den baggrund er anbefalingerne fra styregruppen følgende: 

• Til købere af private tilbud:  

• Takststigninger indberettes til Socialtilsyn Øst i overensstemmelse med de fælleskommunale 
principper når de overstiger 5%.  

• Ift. opfølgning på standardkontrakterne (hvori står at takststigninger udover P/L (pt 4%) skal 
godkendes af køber), beder køber om uddybende oplysninger ved takststigninger over P/L:4% og 
herunder jf. leverandørbrev fra Hovedstaden: https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-
leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx:  

 

• Styregruppen besluttede at det socialfaglige perspektiv drøftes senere og herunder med dialog 
mellem Køge og Slagelse som styregruppens tovholdere for hhv. voksen- og økonomigruppen 

 
Baggrund: 
Trepartsmidlerne forventes at slå igennem på leverandørsiden udover P/L som jf. seneste økonomiaftale er 

4% . Kommunerne i Sjælland har modtaget brev fra Region Syddanmark at de forventer en takststigning på 

6,88%, men dog kun 3,44% for områder som ikke påvirkes af trepartsmidlerne – og nogenlunde tilsvarende 

niveau må nok forventes i Sjælland ift. både regionale og kommunale tilbud. Stigningen vil i så fald være 

større end P/L som er den sats der er nævnt i standardkontrakterne ift. takststigninger.  

Rammeaftale Syd har regnet på effekterne af trepartsmidlerne og vurderer at p/l skal være på 5,51 % +/- 0,5 

% (gennemsnitsbetragtning)- Eks. vil institutioner med højere nattevagtsnormering, stige mere 

Ifølge KL er principperne er, at en takststigning jf. P/L fra økonomiaftalen på 4% (og jf. standardkontrakterne 
incl. vejledninger) er umiddelbart acceptabelt, og at det er de langsigtede gennemsnitsomkostninger der 
gælder jf. reglerne i finansieringsbekendtgørelsen.  

https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx
https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx


 
Ifølge KL slår trepartsmidlerne igennem i næste års P/L og indgår i pris- og lønopregningen af kommunernes 
og regionernes rammer. Dermed kompenseres kommunerne. Der kan dog være variation på forskellige 
serviceområder, men samlet skal det gå op.  
 
Samlet set vil de fleste kommunale og regionale takster vil sandsynligvis stige mere end P/L og spørgsmålet 

er om man kan foretage en rimelighedsbetragtning indtil den nye P/L bliver udmeldt (medio 2025). 

En mulig retningslinje ift. indberetning af takststigninger over 5 % kunne være at det er 5% plus effekt af 

trepartsmidler (som er 2-3%) dvs det er kun takststigninger over 8 procent for 2025 der skal indberettes. 

8 procent er dog lidt i den høje ende da P/L er 4% og de indtil videre modtagne takstvarslinger med 

henvisning til trepartsmidler ligger  på 2-3% udover P/L enkelte dog på 3,5 %  Alternativt kan grænsen 

sættes til 7% dvs. takststigninger udover 7% skal indberettes til Socialtilsyn Øst. 

Forslag til mulige anbefalinger til kommunerne: 

Til kommunale og regionale leverandører :  

• Leverandører orienterer (snarest muligt) købere om takststigninger og deres årsager og herunder 

eksplicit omkring trepartsmidlernes betydning og andel. (Dvs. en mere grundig/fyldig orientering 

end normal/tidligere praksis) 

Til købere af kommunale og regionale tilbud:   

• Takststigninger indberettes først når de overstiger 8% (jf. at trepartsmidlerne ca. udgør mellem 2-4 

% udover P/L som er 4%).  

• Ift. opfølgning på standardkontrakterne( hvori står at takststigninger udover P/L skal godkendes af 

køber), beder køber om uddybende oplysninger ud fra en vurdering af om leverandør i forbindelse 

med varsling af takststigningen i tilstrækkelig grad har redegjort for årsagen til takststigningen og 

herunder eksplicit omkring trepartsmidlernes betydning og andel og herunder med inspiration fra 

leverandørbrev fra Hovedstaden: https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-

ved-takststigninger-over-4-procent.docx 

Til købere af private tilbud:  

• Takststigninger indberettes i overensstemmelse med principperne når de overstiger 5%.  

• Ift. opfølgning på standardkontrakterne( hvori står at takststigninger udover P/L (pt 4%) skal 

godkendes af køber), beder køber om uddybende oplysninger og herunder jf. leverandørbrev fra  

Hovedstaden: https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-

procent.docx:  

• (Såfremt en private leverandør dokumenteret har tiltrådt den offentlige overenskomst og kan 

redegøre for årsager til takststigninger og herunder eksplicit omkring trepartsmidlernes betydning 

og andel, indberettes takststigninger først når de overstiger 8%) Ift. opfølgning på 

standardkontrakter beder køber om uddybende oplysninger ud fra en vurdering af om leverandør i 

forbindelse med varsling af takststigningen i tilstrækkelig grad har redegjort for årsagen til 

takststigningen og herunder eksplicit omkring trepartsmidlernes betydning og andel og herunder 

med inspiration fra leverandørbrev fra Hovedstaden: https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-

leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx 

 

I ovenstående er offentlige og private sidestillet i de tilfælde hvor de private har tiltrådt overenskomsten, 

men den kursiverede blok som udgangspunkt udelades for at forenkle anbefalingen og da det formodes kun 

https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx
https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx
https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx
https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx
https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx
https://www.rs17.dk/media/cvnhf1ju/brev-til-leverand%C3%B8r-ved-takststigninger-over-4-procent.docx


at være få private som har tiltrådt overenskomsten .  Som udgangspunkt bør private tilbud ikke stige ud over 

P/L på 4 %, som dem der er på standardkontrakt tilsiger. Stigninger derover kræver dialog/forhandling. 

Se svar på tidligere forespørgsel til KL ift. OK24 og udkast til standardbrev til kommunerne i bilag 

Bilag:  

• Forespørgsel til KL ift. OK 2024 

• Udkast til standardbrev til kommunerne 

•  

 

  



4. Nyt fra KL: Møde i Koordinationsforum 22/11 

Resume:  
Der er afholdt møde i Koordinationsforum i KL 22/11 med følgende dagsorden:  
1.Sikrede institutioner – afrapportering fra arbejdsgruppe  
2.Opfølgning på afrapportering på central udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning og dom med 
behov for anbringelse på sikret institution  
3.Status på central udmelding vedr. udsatte gravide med et skadeligt rusmiddelbrug  
4.Læring og planer for implementering af fælleskommunale principper i KKR Sjælland  

5. Nyt fra KL; Herunder: 

* Status på initiativer i delaftale ØA og Rammeaftale om Handicap (Sammen om Handicap)  

* Kapacitetsstyring på hjemløseområdet   

* Udfordringer ang. mandekrisecenter §109A  

* Status på dobbeltdiagnose tilbud  

* Sundhedsreform og betydning for socialområdet mv.  

6.Præsentation af FLIS voksenhandicap  

Indstilling: 

Det indstilles: 

•  at styregruppen tager orienteringen til efterretning og drøfter dagsordenspunkterne med henblik 

på input til sagerne og herunder ift. næste møde i Koordinationsforum og sjællands repræsentanter 

 

Beslutning:  

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• Ift. punkt 1 om sikrede institutioner bakkede styregruppen op om rapportens anbefalinger og 

herunder ift. at øge kapaciteten på kort sigt og på længere sigt arbejde med tilbud til de unge der 

får en social anbringelse. Det blev betonet at der er en mandatproblematik jf. det lokalpolitiske 

råderum  

•  

Bilag: Referat fra møde i Koordinationsforum 22/11 

•  

  



5. Korte orienteringspunkter  

Resume: Korte orienteringer til Styregruppen. Der vil på mødet blive givet en orientering. 
 
Indstilling: Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 
 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 
 

Nyt fra Socialstyrelsen : Status ift. centrale udmeldinger: CU Domfældte og CU gravide 

Ift. den centrale udmelding om domfældte udviklingshæmmede er afrapporteringen færdig og behandlet i 

K17 og KKR og politisk behandling i 13 ud af sjællands 17 kommuner og samlet i 86 af landets 98 kommuner, 

hvor afrapporteringen er blevet godkendt. Det forventes, at den sidste kommune har politisk behandlet og 

godkendt afrapporteringen inden udgangen af januar 2025.  Styregruppen bag den fælleskommunale 

afrapportering konkluderer at der ikke er et aktuelt behov for at bygge et vestdansk sikret tilbud og at 

kommunerne ikke oplever, at det er et problem, at det eneste sikrede tilbud til borgere med doms-type 1 er 

beliggende på Lolland og udgøres af Kofoedsminde. Afrapporteringen drøftes med Socialstyrelsen 15/1 og 

herunder med deltagelse af KL 

Ift. den centrale udmelding om udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug med behov for 

døgnbehandling er det en meget lille målgruppe, som kommunerne sjældent møder, men som primært 

mødes i regi af de regionale familieambulatorier i forbindelse med svangreomsorg og det er den 

umiddelbare anbefaling at opgaven skal varetages her. Status er at en kort afrapportering er under 

udarbejdelse med deadline for afrapporteringen er 31/5-2025 og inden da behandling i styregruppen 14/3, 

28/3 i K17, i KKR 8/4 og i kommunerne. Arbejdet med centrale udmeldinger er i regi af koordinationsforum 

med repræsentation af alle styregruppeformandskaber og rammeaftalesekretariater samt KL.  

Møde i KKR Dialogforum 17/12  

Der er 17/12 afholdt møde i KKR Dialogforum med deltagelse af KKRs formandskab, repræsentanter fra DH-

handicaporganisationerne, Skole og Samfund samt fagdirektør fra Vordingborg og sekretariaterne: 

1. Status for rammeaftale 2023/2024 og rammeaftale for det specialiserede social- og undervisningsområde 

2025/2026 

2. Status for arbejdet med tre fælleskommunale principper/udviklingsprogrammet  

3. Kickoff mødet den 31. maj 2024 

4. Status for centrale udmeldinger: borgere med udviklingshæmning og dom og udsatte gravide kvinder 

med et med skadeligt rusmiddel-forbrug 

5. Status ift. de nationale aftaler 

6. Mødeplan 2025   

Bilag: Referat fra Møde i KKR Dialogforum 17/12 

Status ift. fremtidig organisering af Rammeaftale Sjælland  

På styregruppemøde 11/10 blev den fremtidige organisering drøftet og efterfølgende har formandskabet og 

sekretariatet udarbejdet følgende model som også er præsenteret på direktør og chefmøde 13/12. 

Udviklingsgruppen bliver til implementeringsgruppe for fokusområde 1 om  de fælleskommunale principper 

og styregruppen bliver implementeringsansvarlig for fokusområde 2 om styrket sektorsamarbejde og 

fokusområde 3 om børn og unges trivsel. Der oprettes samtidig et permanent forum for chefer og direktører 

på dels voksen- og dels børneområdet. Der etableres ad hoc grupper som kan udføre specifik, afgrænset 



opgave. Når opgaven er afsluttet og evalueret, lukkes gruppen ned igen. Netværksgrupperne bliver mere 

selvstændige. Styre- og implementeringsgruppen kontakter ad hoc netværksgrupperne ift sparring og input. 

Bilag: Organisering fra 2025 og frem 

Status på implementering af integreret dobbeltdiagnosebehandling III 

Der afholdes møde 8/1 i den nedsatte arbejdsgruppe med kommunale og regionale repræsentanter om 

udarbejdelse af et overdragelsesdokument og der orienteres på styregruppemødet 

 

Unge Hjerner III 

På styregruppemøde 11/10-2024 blev styregruppen orienteret om at cafetilbuddet unge hjerner også 

opstartes i Syd i regi af Guldborgsund kommune ultimo 2024/primo 2025 og derfor blev det besluttet at 

drøfte kommunikationsstrategi ift. kommunerne på næste styregruppemøde. Efterfølgende har 

Guldborgsund kommune meddelt Hjerneskadeforeningen at de ikke kan løfte Unge hjerner alligevel og der 

arbejdes derfor pt på en alternativ løsning og styregruppen orienteres når der er nyt om sagen. 

Læger på Botilbud 

Der afholdes indledende møde med Sundhedssekretariatet 8/1 og orienteres på styregruppemødet   

Nyt fra netværksgrupper og adhocgrupper 

Netværksgrupperne har afholdt fælles møde om rammeaftalens udviklingsprogram 29/11 med 

efterfølgende separate møder i netværksgruppen for børn og unge, netværksgrupperne voksne 

handicappede og voksne sindslidende samt i økonomigruppen der bl.a. har drøftet takststruktur og 

trepartsmidler. I forlængelse af temamøde om kontraktforhandling 19/9-2024 er etableret et ad hoc 

kontraktnetværk på tværs af kommunerne i Region Sjælland for både børne- og voksenområdet som bl.a. 

også arbejder også videre med implementeringstiltag og pt har afholdt 2 møder. Solrød har overtaget 

tovholderskabet for netværksgruppen børn og unge fra 2025 

Bilag: Netværksgrupper 

Nyt fra Styregruppen, K17 og KKR 

Bilag: Referat fra K17-møde 1/11-2024 og Referat fra møde i KKR 19/11-2024: 

https://www.kl.dk/media/hpvm3lae/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-19-november-

2024.pdf?format=noformat 

Mødekalender 2025  

Møder i Styregruppen Møder i K17 Møder i KKR 

10/1 24/1 5/2 

14/3 28/3 8/4 

9/5 23/5 18/6 

8/8 22/8 2/9 

19/9 3/10 22/10 

21/11 5/12 27/1-2026 Konstituerende møde 

 

  

https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/netvaerksgrupper/
https://www.kl.dk/media/hpvm3lae/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-19-november-2024.pdf?format=noformat
https://www.kl.dk/media/hpvm3lae/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-19-november-2024.pdf?format=noformat


6.Evt. 

 
Under evt. blev kort drøftet forhold og forskel mellem planlov og sociallov ift. private tilbud som etablerer 

sig (under planloven) og det anbefales kommunerne at kontakte deres planafdelinger i de konkrete sager. 

Derudover tages temaet  med i dialogen med Socialtilsynet og herunder på de kommende kommunemøder 

  



7.Næste møde  

 
Resume 

Næste møde i Styregruppen er planlagt til den 14. marts 2025  

 

Foreløbige punkter til dagsordenen:  

Afrapportering på Socialstyrelsens centrale udmelding om udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug 

Nyt fra netværksgrupperne med input fra tovholderne jf. årsrapporter mv.  

 

Indstilling 

Styregruppens næste møde afholdes som planlagt den 14/3-2025 kl. 9-12 


